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بهــرام رادان گفت: از همــان ابتدا به 
کارگردان فیلم »علفزار« گفتم که در این 
فیلم بازی نمی کنــم. »علفزار« پنجمین 
تجربه  تهیه کنندگی »بهرام رادان« است، 
او درباره  پذیرفتن مسئولیت تهیه کنندگی 
»علفزار« افزود: فیلمنامه »علفزار« سال 
گذشته در اوایل تابســتان ۱۳۹۹ به من 
رسید و من بعد از خواندش تصمیم گرفتم 
فیلم را تهیه کنم. اما از آن جایی که تهیه 
زمان زیادی را از مــن می گیرد تصمیم 
گرفتم در همان ابتــدا به کارگردان فیلم 
بگویم که قصد ندارم در فیلم بازی کنم تا 
تمام تمرکزم بر روی فیلم باشد. ما اواخر 

تیرماه کار را کلید زدیم.

چرا »رادان« در 
»علفزار« بازی نکرد؟

ساخت سازه با اســتفاده از بلوک و 
سیمان در باغ تاریخی عفیف آباد شیراز 
برای ســاخت دکور فیلم »سوشــون« 
واکنش هایی داشــت کــه در پی آن، 
کارگــردان فیلــم اعلام کــرد که این 
ســازه ها را به مکان دیگــری منتقل 
می کند. نرگس آبیار افــزود: در رابطه 
با پروژه »سووشــون« تصمیم گرفتم 
که ســریالی را در شیراز بســازم. این 
کارگردان ادامه داد: با اصرار من قرار شد 
که برای انجام این پروژه به شیراز سفر 
کنیم تا صحنه های این فیلم در شیراز 
فیلمبرداری شــود.  وی افزود: درواقع 
هدف ما این بود که معمــاری بناها و... 
شیراز بتواند در سریال نشان داده شود. 

 دکور فیلم را از 
»باغ عفیف آباد« می برم

سینمــــــا
پژمان جمشیدی: 

کتوشلوارسیمرغندوختهام
نشست خبری فیلم »بی مادر« در پنجمین روز چهلمین 
جشنواره فیلم فجر با حضور سیدمرتضی فاطمی به عنوان 
نویسنده و کارگردان، محمدرضا مصباح و علی اوجی به عنوان 
تهیه کننده، پژمان جمشیدی، پردیس پورعابدینی و میترا 
حجار به عنوان بازیگر، مسعود سلامی به  نوان فیلمبردار، 
سهیل دانش اشراقی در نقش طراح صحنه، حسین قورچیان 
به عنوان صداگذار و بابک اردلان در نقش صدابردار برگزار شد. 
سیدمرتضی فاطمی، کارگردان گفت: لحظه اولی که ایده این 
فیلمنامه به ذهنم رسید در حال مطالعه یک کتاب بودم تا 
اینکه پرسشی فلسفی در ذهنم شکل گرفت. بچه ای را تصویر 
می کردم که بین دو مادر، مادرخونی و مادری که همه وظایف 
مادرانگی را در حق بچه ادا کرده، گیر کرده است و می خواستم 
ببینم این بچه کدامیک را به عنوان مادر خود انتخاب می کند. 
فاطمی در ادامه درباره انتخاب امیر آقایی به عنوان بازیگر نقش 
اول مرد این فیلم نیز تصریح کرد: مجموعه ای از پارامترها را در 
نظر گرفتیم. جهان شخصی »آقایی« به جهان دکتر امیرعلی 
موذن فیلم ما نزدیک بود و از این جهت برای این کاراکتر 
انتخاب شد. این کارگردان درباره همکاری با کودکان خردسال 
در این فیلم بیان کرد: امیررضا جوکار از بین انبوهی از کودکان 
انتخاب شد. او یک کودک ۵ ساله واقعی است شیرینی و هوشی 
که داشت مطمئنم کرد که باید نقش عرفان را بازی کند. اما 
باید در نظر داشته باشید حتی اگر یک بچه فوق العاده بااستعداد 
باشد هم ممکن است نتواند جلوی دوربین توانایی های خود را 
بروز دهد. با بچه ها حسابی دوست بودیم.  فاطمی تصریح کرد: 
وقتی فیلم تمام شد گزینه های زیادی برای موسیقی وجود 
داشت، اما افشار پیش تر در جشنواره فجر خوش درخشیده بود 
و نبوغ و فهم بسیار خوبی دارد. در سکانسی از فیلم بی مادر یک 
لالایی افغانستانی داریم و بامداد ایده ای از لالایی هراتی داشت 
و در نهایت موسیقی این فیلم انجام شد. پژمان جمشیدی در 
پاسخ به این سوال که کت وشلوار سیمرغ دوخته اید، گفت: 
هنوز برای این کار خیلی زود است. من به سیمرغ گرفتن فکر 
نمی کنم و باید بازی همه عزیزان را نگاه کرد و بعد نظر داد. 
نقدهایی که می خوانم مرا دلگرم می کند اما به سیمرغ فکر 
نمی کنم، هر کسی برنده سیمرغ شود قسم می خورم خوشحال 
شوم. وی در پاسخ به اینکه آیا در فیلم »بی مادر« بازی کرده تا 
توانایی خود را در بازی در نقش های مختلف به رخ بکشد، افزود: 
نگاه من به سینما به اندازه شما حرفه ای نیست و اگر احساس 
کنم  فیلمنامه ای به نگاه خودم خوب است و نقشم را دوست 
دارم، قطعا در فیلم حضور خواهم داشت و برمبنای احساسم 
پیش می روم. پردیس پورعابدینی، بازیگر این فیلم، درباره 
بازی به عنوان نقش »مادر« گفت: این کاراکتر بسیار از من دور 
بود، هم از لحاظ جایگاه مادری و هم از لحاظ سنی. اما سعی 
کردم با کاراکتر قصه همراهی کنم و درکش کنم. پورعابدینی 
بیان داشت: درون همه ما زنان روح مادرانگی دمیده شده و 

بازی کردن در آخرین سکانس برایم  بسیار سخت بود.
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محمد خزاعی در حاشیه بازیدید از خانه رسانه 
چهلمین جشنواره فیلم فجر گفت: اگر دهه های اخیر 
سینمای ایران را بررسی کنید، متوجه می شوید که ما 
هر سال ریزش مخاطب داریم. رئیس سازمان سینمایی 
با بیان اینکه باید به تنوع ژانر در سینمای ایران توجه 
کرد، افزود: به نظر من هیات انتخاب در مجموع 
انتخاب های هوشمندانه ای داشتند. سالیان سال است 
که به بعضی از ژانرها توجه نمی شود و دلیل آن هم این 
است که ما اصلا تولیدی در این حوزه ها نداشتیم. وقتی 
شما توجه جدی نمی کنید طبیعتا تولید اتفاق نمی افتد. 
وقتی شما به عنوان سیاستگذار و متولی نخواهید 
فیلم های ژانر وحشت، اکشن و کمدی را در جشنواره 
راه دهید و از آنها حمایت کنید، طبیعتا سرمایه گذار و 
تهیه کننده و فیلمساز رغبتی ندارند که سراغ تولید 
این دست از آثار بروند. وی ادامه داد: ما سالیان سال 
است که فیلم تخیلی در سینمای ایران نداریم. همه  
سینمای ایران این فیلم های اجتماعی نیستند و حتی 
یک موضوعات خاص نیستند. پس این سیاست گذاری 
به نظر من خیلی هوشمندانه بود. تاثیرات این انتخاب ها 
و چیدمان را شما می توانید در تولیدات سال بعد ببینید. 
من خودم به عنوان یک روزنامه نگار، یک تهیه کننده و 
دبیر جشنواره این تصور را داشتیم که اگر فیلمی در 
فلان ژانر ساخته شود اصلا جشنواره توجهی به آن 
نخواهد کرد و ما را حذف می کند. خزایی درباره حضور 
فیلم »لایه های دروغ« در چهلمین جشنواره فیلم فجر 
و انتقادات بسیار زیاد از کیفیت پایین این اثر، عنوان 
کرد: من این فیلم را ندیدم و نمی توانم قضاوتی درباره 
آن داشته باشم اما اینکه این فیلم اکشن با این سطح 
باید در جشنواره حضور پیدا می کرد یا خیر یک بحث 

دیگر است. من شنیدم این فیلم تولید مشترک بنیاد 
سینمایی فارابی و یک کشور خارجی بوده و کشور 
فنلاند سرمایه گذار این پروژه است. این نکته را باید 
عرض کنم که وقتی فیلم زیاد نداریم دچار مشکل 
می شویم. محمد خزاعی با اشاره به اینکه اخیرا نتایج 
نظرسنجی پالتفرم ها از مخاطبان را بررسی کرده 
است، تشریح کرد: خیلی از مردم ما فقط فیلم های 
تخیلی تماشا می کنند ولی ما اصلا روی پرده های 
سینما فیلم علمی تخیلی نمی بینیم. این در هدایت و 
سیاستگذاری اشکال جدی است. خیلی از مردم ما ژانر 
وحشت دوست دارند ولی در سینمای ما اینها مغفول 
مانده است. من فکر می کنم در کنار سینمای اجتماعی 
و کمدی باید تنوع ژانر هم ایجاد کرد. وی اضافه کرد: 

ما در سینما باید به ذائقه مردم توجه کنیم. اگر این کار 
را انجام دادیم تعداد مخاطبان ما افزایش پیدا می کند. 
شما اگر دهه های اخیر سینمای ایران را بررسی کنید 
می بینید که ما هر سال ریزش مخاطب داریم. این 
ریزش مخاطب به این معناست که به رغم اینکه در 
سال هایی فضای سینمای ایران خیلی هم اصطلاحا 
باز بوده و محدودیتی هم وجود نداشته تا جایی که 
کارگردان محترمی خودش می گوید من فکر می کنم 
در طرح برخی مضامین در فیلمم زیاده روی کردم، 
ولی بازهم سینمای ایران با افت مخاطب مواجه شده 
است. دلیل اصلی این اتفاق این است که آسیب شناسی 
نکردیم که ببینیم علایق مردم برای تماشای فیلم در 

سینما چه فیلم ها و چه ژانرهایی است.  

امین حیایی: 
حضورمدر»عصرجدید«

قطعینیست
امیــــن حیایی درباره سری جدید برنامه 
تلویزیونی »عصرجدید« گفت: حضورم در این 
برنامه به عنوان داور هنوز مشخص نیست. 
این بازیگر سینما و تلویزیون که امسال با فیلم 
سینمایی »برف آخر« در چهلمین جشنواره 
فیلم فجر حضور دارد، ادامه داد: وقتی فیلمنامه 
را خواندم، فهمیدم با تجربه متفاوتی روبه رو 
هستم که نمونه اش را قبل تر در سینمای ایران 
ندیده ام. وی افزود: برف آخر لوکیشن های 
دشواری داشت و تجربیاتی همچون کار با 
حیوانات وحشی و اهلی. حتی در یک سکانس 
که با گرگ بازی داشتم، دستم را گاز گرفت. یا 
به خاطر دارم دو هفته منتظر زایمان گاو بودیم. 
حیایی درباره چگونگی حضورش در این فیلم 
گفت: کارگردان »برف آخر« بازیگر دیگری 
برای ایفای نقش دکتر دامپزشک درنظر داشت، 
قرار بود او کچل باشد و شکم داشته باشد، 
اما روزبه معینی اصرار کرد تا این شخصیت 
را من بازی کنم. وی پیرامون حضورش در 
برخی فیلم های تجاری اظهارداشت: گاهی 
فیلم هایی بازی کردم که کسب تجربه بوده 
است و کارگردان نتوانسته از همه ظرفیت 
بازیگر استفاده کند. حیایی با اشاره به حضورش 
در فیلم های جدی بیانه داشت: در این فیلم ها 
به بازیگر احترام گذاشته می شود و کارگردان 
خروجی  تا  می گیرد  مکرر  برداشت های 
درخشان شود. وی افزود: البته باید در کنار 
سینمای هنری، سینمای بدنه را هم حفظ 
کرد تا چرخ اقتصاد سینما بچرخد و شرایط 
بهتری برای عوامل سینما ایجاد کند تا با حال 
بهتر، بتوانند تولیدات بهتری داشته باشند. این 
بازیگر اضافه کرد: طی سال ها بازی در سینما 
به جایی رسیده ام که فهمیده ام آرزوکردن 
می تواند خطرناک باشد و به خودمان با 
اطرافیان ضربه بزند، چون فراتر از ظرفیت 
ما باشد. باید به خدا توکل کرد و جلورفت و 
به تعهدات انسانی عمل کرد. بالاترین قدرت 
خداست و کمک می کند به آرامش رسید و 
ما را به سرمنزل مقصود رساند. خداراشکر 
این آرامش که در زندگی ام وجود دارد، کمک 
می کند جلو بروم و انتخاب های درستی داشته 
باشم. حیایی درباره جدیدترین فعالیتش 
گفت: حدود ۲۰ جلسه از فیلمبرداری سریال 
»ساخت ایران۳« باقی مانده است. فیلمبرداری 
ترکیه تمام شده و لوکیشن های باقیمانده 
در ایران است. وی درباره سری جدید برنامه 
»عصرجدید« هم خاطرنشان کرد: حضورم در 
این برنامه به عنوان داور هنوز مشخص نیست. 

بازیگر فیلم سینمایی »شادروان« گفت: من 
سال ها مهمان همیشگی جشنواره فیلم فجر بودم 
اما به دلیل بیماری حالا در جایی هستم که حضور 
در این جشنواره برایم سخت شده است، همین 
که از سویی کاری نیست که در آن بازی کنم و 
هم اینکه شرایطم به نحوی است که برای کارهای 
دیگر هم نمی توانم به خانه جشنواره بیایم. رضا 
رویگری افزود: پس از سال ها وقتی یکبار دیگر 
به جشنواره فیلم فجر آمدم و در کنار مردم فیلم 
دیدم انگار دنیا را به من داده باشند، حس و حالی 
که از حضور در برج میلاد داشتم برایم غیر قابل 
وصف است. وی در همین راستا ادامه داد: من 

سال ها مهمان همیشگی جشنواره فیلم فجر بودم 
اما به دلیل بیماری حالا در جایی هستم که حضور 
در این جشنواره برایم سخت شده است، همین 
که از سویی کاری نیست که در آن بازی کنم و 
هم اینکه شرایطم به نحوی است که برای کارهای 
دیگر هم نمیتوانم به خانه جشنواره بیایم. بازیگر 
فیلم سینمایی »شادروان« درباره حضورش در این 
فیلم اضافه کرد: هرچند حضورم در این فیلم چند 
سکانس و کوتاه بود اما برایم ارزش زیادی داشت، 
باید بازیگر باشید تا بدانید رفتن جلوی دوربین چه 
شوقی دارد، وقتی تمام عمرت را صرف بازیگری 
کرده باشی اما یک بیماری همه چیز را از تو بگیرد 

اتفاقی غم انگیز است. وی در همین رابطه ادامه داد: 
دلم برای نشست خبری، برای تماشای فیلم و در 
کنار تماشاگران بودن، تنگ شده بود، خوشحالم 
که حسین نمازی به من اعتماد کرد تا بتوانم 
بار دیگر این حس خوب را تجربه کنم. رویگری 
درباره فیلم »شادروان« تاکیدکرد: به نظرم فیلم 
خوبی است، اتفاقات و لحظات آن به خوبی شکل 
گرفته و شخصا از حضور در این فیلم راضی هستم، 
فیلمنامه کار خودش را می کند و از طرفی ترکیب 
بازیگران هم جذاب بود، به نظرم این فیلم می تواند 
به خوبی قضاوت شود. این بازیگر پیشکسوت 
سینما خاطرنشان کرد: کمدی موجود در فیلم 
سینمایی »شادوران« پیش برنده است، اتفاقات 
تلخ گاها بعداز گذشت زمان به خاطراتی خنده دار 
تبدیل می شوند و همین جنس کمدی فیلم 

سینمایی »شادروان« است. 

 رضا رویگری:

 حضور در جشنواره فیلم فجر برایم آرزو شده بود

پاسخ رئیس سازمان سینمایی به حضور فیلم های ضعیف در جشنواره: 

انتخاب های هیات انتخاب هوشمندانه بوده است

در پی موج استعفا در دولت انگلیس سه مقام 
ارشد نزدیک به نخست وزیر این کشور نیز از 
مقام خود کناره گیری کردند. به گزارش فارس، 
در پی تشدید بحران ها در دفتر نخست وزیری 
انگلیس، سه مقام دیگر دولت این کشور 
استعفای خود را اعلام کردند. به نوشته وبگاه 
لنا ناروزانسکی«  شبکه »اسکای نیوز«، »ا
دستیار واحد سیاست گذاری دولت انگلیس 

جدیدترین مقام این کشور است که استعفا 
می کند. گفته می شود کناره گیری این مقام 
دولت »بوریس جانسون« نیز به خاطر رسوایی 
»پارتی گیت« صورت گرفته است.  چندی 
پیش مشخص شد که مقامات دولت انگلیس 
در زمان اوج شیوع ویروس کرونا و اعمال 
محدودیت های سختگیرانه برای شهروندان 
با شعار »در خانه بمانید«، چندین مهمانی و 

مراسم خداحافظی برگزار کرده بودند. علاوه 
بر ناروزانسکی، »دن زورنفیلد« رئیس کارکنان 
خانه شماره ۱۰ و »مارتین رینولدز« منشی 
ویژه نخست وزیر انگلیس طی چند ساعت 
گذشته از مقام خود کناره گیری کرده اند.  
روز )پنجشنبه( نیز »پاول گوین« وزیر اول 
ایرلند شمالی، »منیره میرزا« مشاور سیاسی و 
مسئول سیاست گذاری و »جک دویل« مسئول 

روابط عمومی دولت انگلیس استعفای خود را 
اعلام کردند. در این میان، گوین بابت تصمیم 
جدید دولت در قبال بخش »پروتکل ایرلند 
شمالی« در توافق برگزیت، منیره میرزا به خاطر 
اظهارات غیرحرفه ای و اتهام زنی جانسون به 
رهبر حزب رقیب در جلسه پارلمان و دویل 
بابت رسوایی پارتی گیت کناره گیری کرده اند.  با 
این حال، وزیر انرژی دولت جانسون مدعی شد 
که این کناره گیری ها به این دلیل رخ می دهد 
که نخست وزیر در حال در دست گرفتن سکان 

امور دولت است. 

موج استعفا در دولت انگلیس

گـــزارش
واکنشنخستوزیرعراق
بهکشتهشدنسرکردهداعش

نخست وزیر عراق به کشته شدن سرکرده داعش واکنش نشان 
داد و تاکید کرد که عملیات قتل وی در ادامه تلاش های همه 
نیروهای امنیتی عراق انجام شده است. به گزارش مهر به نقل 
از خبرگزاری عراقی واع، مصطفی الکاظمی نخست وزیر عراق 
به کشته شدن سرکرده داعش واکنش نشان داد. نخست وزیر 
و فرمانده کل نیروهای مسلح عراق پس از اعلام کشته شدن 
سرکرده گروه تروریستی داعش تاکید کرد که عملیات قتل وی 
در ادامه تلاش های همه نیروهای امنیتی عراق انجام شده است. 
وی در توئیتی اعلام کرد: قتل سرکرده گروه تروریستی داعش در 
ادامه تلاش های عظیم همه نیروهای امنیتی عراق در قتل ده ها 
از تن از سرکردگان و عناصر تروریستی داعش در عملیات های 
ویژه در داخل عراق و دستگیری صدها نفر از آنها و جمع آوری و 
تحلیل اطلاعاتی که در نهایت به نابودی مخفیگاه سرکرده این 
تشکیلات متعفن شده، انجام شده است.  گفتنی است که قبل از 
آن نیز، یحیی رسول سخنگوی فرمانده کل نیروهای مسلح عراق 
تاکید کرد که سرویس اطلاعات ملی کشورش اطلاعات دقیقی 
در اختیار ائتلاف بین المللی قرار داده است. رسول تاکیدکرد: 
عملیات قتل تروریست امیر محمد سعید با کنیه ابوعبدا... 
قرداش پس از آن انجام شد که سرویس اطلاعات ملی عراق 
اطلاعات دقیقی در اختیار ائتلاف بین المللی )مدعی مبارزه با 
تروریسم به رهبری آمریکا( قرار داد که به شناسایی مکان و 
قتل وی انجامید. در همین حال، »عبدالامیرالشمری«، معاون 
فرمانده عملیات مشترک عراق نیز در بیانیه ای، اعلام کرد که 
هلاکت سرکرده داعش در شمال غرب سوریه، ادامه قصاص 
نیروهای امنیتی کشورش از این گروهک تروریستی به شمار 
می آید. وی در این بیانیه ضمن تمجید از نیروهای سرویس 
اطلاعات ملی عراق به دلیل تلاش گسترده خود در دستیابی 
به اطلاعات حساس و مهمی که رسیدن به قرداش را تسهیل 
کرده، از ائتلاف بین المللی نیز به دلیل انجام عملیات منجر به 
هلاکت وی قدردانی کرد. پیش از آن نیز »قاسم الاعرجی«، 
مشاور امنیت ملی عراق در پیامی در حساب کاربری خود در 
شبکه اجتماعی توئیتر، از هر گونه تلاشی که در هلاکت سرکرده 
تروریست های داعش سهیم بوده، قدردانی کرده و خاطر نشان 
ساخت که هیچ جایی برای تروریسم وجود ندارد. این در حالی 
است که »جوبایدن«، رئیس جمهوری آمریکا عصر پنجشنبه در 
بیانیه ای که از سوی کاخ سفید منتشر شد، اعلام کرد که قرداش 
به عنوان سرکرده داعش در جریان عملیات نظامی نظامیان این 

کشور در شمال غرب سوریه، از پای درآمده است. 

اروپادر»آتشبس«شکنندهباکرونا

سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد: اروپا در مبارزه 
با کرونا وارد وضعیت مشابه »آتش بس« شده است 
که تنها در صورت ادامه یافتن کارزار واکسیناسیون و 
نظارت دقیق بر سویه های جدید این ویروس، ادامه 
خواهد یافت. به گزارش ایرنا، کشورهای اروپایی همگام 
با تلاش برای تشویق افراد بیشتری به تزریق واکسن 
و حتی در مواردی وادارکردن اجباری آنان، از ابتدای 
ماه فوریه )۱۲ بهمن( به کاستن از تدابیر سختگیرانه و 
محدودیت های پیشگیرانه اقدام کردند. پس از انگلیس 
و دانمارک، فرانسه، نروژ و سپس فنلاند و سوئد تدابیر 
پیشگیرانه خود را کاهش دادند. شاخه اروپایی سازمان 
جهانی بهداشت این وضعیت را مشابه اعلام آتش بس 
در جنگ خواند و البته در مورد کاهش فعالیت کارزار 
واکسیناسیون عمومی و هوشیاری در مواجهه با سویه های 
جدید ویروس کرونا، هشدار داد. »هانس کلوگـــه« مدیر 
اروپایی سازمان جهانی بهداشت معتقد است: همه گیری 
پایان نیافته است اما ما در وضعیت خاص کنترل آن قرار 
گرفته ایم و نباید این فرصت را از دست بدهیم. وی عنوان 
کرد: این دوره برخورداری حفاظت در بالاترین سطح در 
برابر کرونا شبیه یک »آتش بس« است که می تواند صلح 
پایدار را به ارمغان آورد. این دوره به مدد ایمنی ناشی از 
واکسیناسیون، پایان یافتن فصل سرما و سویه امُیکرون 
ایجاد شده است. در حالی که تعدادی از کشورهای اروپایی 
محدودیت های پیشگیرانه در مقابله با کرونا را به میزان 
قابل توجه کاهش داده اند، کلوگه اعلام کرد: این آتش بس 
تنها در صورت ادامه فعالیت کارزار واکسیناسیون و 
هوشیاری در مورد سویه های جدید ویروس کرونا پایدار 
خواهد بود. وی ادامه داد: بروز سویه های جدید این 
ویروس اجتناب ناپذیر است اما پاسخ درست به آن بدون 
اعمال تدابیر مخل فعالیت های عادی که پیشتر نیازمند 
آن بودیم، ممکن است. ۵۲ کشور در منطقه اروپایی 
سازمان جهانی بهداشت قرار می گیرند که تعدادی از آنها 
در منطقه مرکزی آسیا قرار دارند. هرچند که نرخ ابتلا در 
این کشورها به شدت در حال افزایش است، اما وضعیت 
هشداردهنده در آنها حاکم نیست. کرونا اولین بار در شهر 
ووهان در استان هوبی چین گزارش شد. ابتدا از این 
بیماری به عنوان ذات الریه نام برده می شد اما کمیسیون 
ملی بهداشت چین در ۳۰ دسامبر سال ۲۰۱۹ )۹ دی ماه 
۹۸( به صورت رسمی شیوع این ویروس را در چین اعلام 
کرد. این بیماری به تدریج به کشورهای مختلف سرایت و 
سازمان جهانی بهداشت از آن با واژه همه گیری یاد کرد. 

بیانیه مشترک »پوتین« و »شی«: 

با گسترش ناتو و ذهنیت جنگ سرد مخالف هستیم

جهــــان 
کوتــــاه

روسای جمهور روسیه و چین طی بیانیه ای 
مشترک ضمن مخالفت با گسترش ناتو، از رویکرد 
مشابه جنگ سرد در بین کشورهای غربی به 
امور بین المللی انتقاد کردند. به گزارش فارس، 
»ولادیمیرپوتین« و »شی .جین پینگ« با گسترش 
بیشتر سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( 
مخالفت کردند. سخنگوی کرملین می گوید 
پوتین و شی طی بیانیه ای مشترک ضمن مخالفت 
با گسترش ناتو، از رویکرد مشابه جنگ سرد در بین 
کشورهای غربی به امور بین المللی انتقاد کردند. به 
نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک« در این بیانیه آمده 
است: »امروزه جهان دستخوش تغییرات عظیمی 
است. بشریت در حال ورود به عصرجدیدی از 
توسعه سریع و تحولات در مقیاس بزرگ است. 
فرآیندها و پدیده هایی مانند چند قطبی شدن، 
جهانی شدن اقتصادی، اطلاعاتی شدن جامعه، 
تنوع فرهنگی، دگرگونی نظام حکمرانی جهانی 
و نظم جهانی در حال توسعه است، پیوستگی و 
وابستگی متقابل دولت ها در حال افزایش است، 
روندی برای توزیع مجدد توازن قدرت جهانی 
در حال شکل گیری است. تقاضای فزآینده ای از 
سوی جامعه جهانی برای رهبری در راستای منافع 
توسعه صلح آمیز و پایدار وجود دارد.« روسای 
جمهور روسیه و چین توضیح دادند: »در عین 
حال، در شرایطی که همه گیری ویروس کرونا 
ادامه دارد، وضعیت در حوزه امنیت بین المللی و 
منطقه ای هر روز پیچیده تر می شود و چالش ها 
و تهدیدهای جهانی چند برابر می شود. برخی از 
نیروهایی که نماینده یک اقلیت در صحنه جهانی 
هستند همچنان از رویکردهای یکجانبه برای حل 
مشکلات بین المللی دفاع می کنند و به سیاست 
زور متوسل می شوند، در امور داخلی سایر کشورها 
دخالت می کنند، به حقوق و منافع مشروع آنها 
لطمه می زنند، تضاد ایجاد می کنند. اختلافات 
و تقابل، مانع از توسعه و پیشرفت بشر می شود و 
مخالفت جامعه بین المللی را برمی انگیزد.« بر این 

اساس، پوتین و چین تصریح کردند: »دو کشور از 
همه ملت ها درخواست می کنند و خواهان تقویت 
گفت وگو و اعتماد متقابل، تعمیق درک متقابل، 
حمایت از ارزش های جهانی مانند صلح، توسعه، 
برابری، عدالت، دموکراسی و آزادی، احترام به 
حقوق مردم هستند. به طور مستقل مسیر توسعه 
کشورهای خود و حاکمیت و منافع دولت ها در 
زمینه امنیت و توسعه را انتخاب کنند.« روسای 
جمهور روسیه و چین در ادامه گفتند که دولت ها، 
ائتلاف های نظامی- سیاسی یا ائتلاف هایی که 
به دنبال مزایای نظامی یکجانبه به ضرر امنیت 
دیگران از جمله رقابت ناعادلانه هستند، در 
خدمت تشدید رقابت ژئوپلیتیکی، افزایش تضاد 
و تقابل هستند و به طور جدی نظم در زمینه های 
امنیت بین المللی و ثبات استراتژیک جهانی را 
تضعیف می کنند. طبق این بیانیه، پکن و مسکو 
با گسترش بیشتر ناتو مخالفت می کنند، از این 
ائتلاف می خواهند که رویکردهای ایدئولوژیک 
دوران جنگ سرد را کنار بگذارد؛ به حاکمیت، 

امنیت و منافع سایر کشورها، تنوع روش های 
تمدنی، فرهنگی و تاریخی آنها احترام بگذارد.

 »تایوان« بخشی از »چین« است
در این بیانیه آمده است، روسیه تاکید دارد 
که تایوان بخشی جدایی ناپذیر از چین است 
و با استقلال تایوان به هر شکلی مخالف است. 
طرف چینی نیز از پیشنهادات ارائه شده توسط 
فدراسیون روسیه در مورد تشکیل تضمین های 
اروپا حمایت  در  بلندمدت  الزام آور  امنیتی 
می کند. بر این اساس، دو کشور متعهد شدند 
که »با اقدامات نیروهای خارجی برای تضعیف 
امنیت و ثبات در مناطق مشترک مجاور و حضور 
نیروهای خارجی به هر بهانه ای در امور داخلی 
کشورهای مستقل« و همچنین »انقلاب های 
رنگی« مخالفت کنند و همکاری ها در این زمینه ها 
را افزایش دهند. علاوه بر این، روسیه و چین »به 
منظور جلوگیری از تکرار تراژدی جنگ های 
جهانی، به محکومیت قاطعانه اقداماتی که با هدف 
جبران مسئولیت جنایات متجاوزان فاشیست، 

متجاوزان نظامی و همدستان آنها و لکه دارکردن 
ملت های پیروز انجام می شود، ادامه خواهند 
داد.« در بیانیه پوتین و شی، نسبت به ایجاد 
معاهده امنیتی سه جانبه بین آمریکا، انگلیس 
و استرالیا در حوزه هند و اقیانوسیه، »نگرانی 
جدی« ابراز و تاکید شده که چنین اقداماتی در 
تضاد با اهداف تضمین امنیت و توسعه پایدار در 
منطقه آسیا و اقیانوس آرام است، خطر مسابقه 
تسلیحاتی در منطقه را افزایش می دهد و خطرات 
جدی اشاعه هسته ای را ایجاد می کند. به نوشته 
اسپوتنیک، روسیه و چین در مورد سیاست های 
هسته ای، بر لزوم کنارگذاشتن ذهنیت جنگ 
سرد و بازی های »حاصل جمع صفر« توافق کرده 
و از دولت های دیگر خواستند سلاح های هسته ای 
مستقر در خارج از کشورهایشان را برچینند، 
توسعه نامحدود سیستم دفاع موشکی جهانی 
را رد کنند و اقداماتی برای کاهش خطر جنگ 
هسته ای و کاهش نقش سلاح های هسته ای در 
سیاست امنیت ملی کشورها انجام دهد. پوتین 
و شی، تصمیم آمریکا در سال ۲۰۱۹ برای خروج 
از پیمان منع موشک های هسته ای میان برد و 
تسریع متعاقب آن در تحقیق و توسعه موشک های 
میان برد و کوتاه برد جدید مستقر در خشکی 
آمریکا، همراه با بحث درباره استقرار آنها در آسیا- 
اقیانوسیه و اروپا و همچنین برنامه ریزی برای 
انتقال آنها به متحدان خود را محکوم می کند. به 
گفته این دو، چنین فرآیندهایی تنها در خدمت 
»افزایش تنش و بی اعتمادی، افزایش خطرات 
برای امنیت بین المللی و منطقه ای، تضعیف 
سیستم بین المللی منع اشاعه و کنترل تسلیحات و 
تضعیف ثبات استراتژیک جهانی است.« طبق این 
بیانیه مشترک، روسیه و چین به طور گسترده تر، 
با خروج آمریکا از دیگر توافق نامه های بین المللی 
کنترل تسلیحاتی در طول سال ها مخالف هستند 
و می گویند که این اقدامات »تاثیر بسیار منفی بر 

امنیت و ثبات بین المللی و منطقه ای« دارد.


